
Добро пожаловать!

Tere tulemast!

Укреплять дружеские связи
ТРИ ВОПРОСА  

ЗАМ. СЕКРЕТАРЯ
КОМИТЕТА КОМСОМОЛА  

ТПИ ЭББЕ РЫЙГАС
ф Нынче в пятнадцатый 

раз отмечаются Дни Дружбы 
народов. Какова их история?

Традиция действительно за
родилась 15 лет назад. Искали 
новую, форму интернациональ
ного. , воспитания, которая бы
ла.-бы интересна для многих 
студентов, позволила бы соз
давать -и. укреплять друже
ские связи с. другими вузами 
нашей страны и за рубежом,/а 
также отвечала бы программе 
коммунистического воспита
ния молодежи. Почйн оказал
ся удачным, и теперь ДДН 
стали для нашего комсомоль
ского. комитета самым круп
ным мероприятием в весеннем 
семестре.

0  Что было сделано в ДДН 
до настоящего времени?

Трудно отделить ДДН от об
щей интернациональной вос
питательной работы.

Наш институт имеет друже
ские связи с 50-ю вузами Со
ветского Союза и несколькими 
высшими техническими учеб
ными заведениями стран со
циализма. Каждый год гостя
ми ДДН были 15 делегаций из 
вузов нашей страны, студенты 
из социалистических респуб

лик, а также представители 
развивающихся стран — сту
денты Университета Дружбы 
народов, им. Патриса Лумум- 
бы.

Программа ДДН по форме 
почти не изменилась. По-пре
жнему более серьезные меро
приятия чередуются с концер
тами и балами. Укрепилась 
традиция проведения пленар
ных заседаний, или теорети
ческих конференций на такие 
темы, как «50 лет образования 
СССР», «50 лет ВЛКСМ».

Как для хозяев, так и для 
гостей полезным' был обмен 
опытом комсомольской рабо
ты, причем каждый год об
суждались вопросы, наиболее 
актуальные в данный момент.

Традиционной на протяже
нии лет стала и выставка, по
священная связям ТПИ с за
рубежными и отечественными 
вузами. /

ДДН оказались подходящей 
средой для заключения дого
воров о дружбе и об обмене 
информации.

Естественно, нельзя недо
оценивать значение встреч со 
студентами других националь
ностей, сверстниками из стран 
социализма.

В культурной программе 
ДДН всегда принимали уча
стие ансамбли из других ву

зов нашей страны, а также 
лучшие самодеятельные кол 
лективы ТПИ.
' Значительную часть . про

граммы всегда составляло оз
накомление гостей с нашим 
институтом и городом.

ф  Чему уделяется особое 
внимание в этом году?

Как всегда, в ДДН будем от 
мечать день памяти В. И. Ле
нина' Нынешняя пленарная 
конференция будет посвяще
на 30-летию Победы в Вели
кой Отечественной войне. Со 
дня образования Всемирной 
Федерации Демократической 
Молодежи также в этом году 
минет 30 лет. 24-го апреля, в 
Международный день соли
дарности молодежи состоится 
общеинститутский митинг со
лидарности в борьбе за мир и 
прогресс. В этом году прои
зойдет обмен опытом разви
тия новых форм комсомоль
ской работы.

В культурной программе 
примут участие ансамбли Кау
насского ПИ, Уральского ПИ, 
студенческий театр Киевского 
инженерно-строительного ин
ститута и ансамбли Универ
ситета Дружбы народов 
им. Патриса Лумумбы.

НЭЭМЕ ВЕЛЛЕНД.
KÜ-101

KÕIK LAUPÄEVAKUTELE!
Instituud i p e re  võ tab  ak

t iiv s e lt  osa tÖÖlaupäevaku- 
test. Ü ld teo ree tilis te  õppe
a inete teaduskonna töö ta jad  
näiteks v õ iva d  om a töö ju 
ba  lõpetatuks lugeda. 10. ap
r i l l i l  kä id i puhastam as spor
dihoone ümbrust. Õ ppe jõu 
dude ja  teen istu jate  enamus 
astub ü les 19. ap rillil. P u 

hastatakse in stitu u d i te r r i
toorium e, korrasta takse la 
bora tooriu m e ja  õpperuu - 
me. V e e l pakub T P I  om a  ab i 
80. ja  88. m a j  ava litsu sele  
n ing  H a ljastustru sti M usta
m äe osakonnale.

Ü liõp ila sed  lö ö va d  k o r-  
rastus-koristustöödele käed

kü lge  20. ap r illil. Taasta
takse G leh n i lossi, töö ta 
takse K lo o g a  ja  A e g v iid u  
spord ilaagrites, eh itatakse 
ts iv iilk a its e  • va r je t. K op lis  
puhastatakse v õ im la  ja  laod. 
K ev a d tö ö d  kom m un istliku  
laupäevaku  raam es lõp eta 
takse 27. ap r illil.

MADJARI PÄRASTLÕUNA
4. aprillil 30 aastat tagasi va

bastati Ungari RV fašistlikes! 
vallutajatest. Vennaliku sotsia
lismimaa rahvuspüha tähistati 
XPI-s päevakohase piduliku 
pärastlõunaga. Valdo Pant sidus 
Ühtseks põimikuks sõna, filmi

ja muusika. Muljeid-meenutusi 
jagasid kuulajatega sõja-, rän
nu- ja keelemehed: veteran
Reginald Renter, dotsendid 
Jaan Lootus, Rein Otsep ja Val
mar Kokkota. Filmilinal elustu
sid sõjapildid, diapositiividel oli

lahingutes säästetud ja viimas
tel aastatel uuenenud Buda
pest (ehk Doonau pärl, nagu 
hellitavalt öeldakse) kui meie 
planeedi üks esinduslikum linn. 
Laulis TPI meeskoor.

X V  Д Н И  Д Р У Ж Б Ы  Н А Р О Д О В  
В  Т П И

ПОСВЯЩЕННЫЕ ДНЮ ПАМЯТИ В. И. ЛЕНИНА 
И 30-ЛЕТИЮ ПОБЕДЫ НАД ФАШИСТСКОЙ 

ГЕРМАНИЕЙ

19 АПРЕЛЯ

9.00 — Открытие Коммунистического субботника. От
крытие выставки «Мой адрес — Советский: 
Союз».

20 АПРЕЛЯ
Встреча гостей. ^Регистрация.

19.00 — Концерт в актовом зале.

21 АПРЕЛЯ
10.00 — Пресс-конференция в зале Совета института..

Знакомство с институтом.
12.00 —■ Экскурсии по городу.
18.00 — Митинг-концерт дружбы в актовом зале.

22 АПРЕЛЯ
11.00 — Прием в здании ЦК ЛКСМ Эстонии.
14.00 — Научная конференция «30 лет Победы в Великой

Отечественной войне».
16.00 — Митинг и возложение цветов к памятнику

В. И. Ленину и к памятнику-камню павшим: 
воинам.

19.00 — Вечер в Киноклубе, посвященный Дням Дружбы
народов.

19.30 — Встреча е ветеранами Великой Отечественной
войны — преподавателями ТПИ.

23 АПРЕЛЯ
10.00 — Обмен опытом комсомольской работы, заключе

ние договоров.
Прием гостей факультетскими комсомольскими 
и профсоюзными бюро.

16.00 —- Приемы в клубах.
19.00 — Бал Дружбы народов.

24 АПРЕЛЯ
13.30 — Общеинститутский митинг, посвященный Меж

дународному Дню Солидарности Молодежи.
14.00 — Концерт ансамбля ветеранов войны.
17.00 — Торжественное окончание Дней Дружбы наро

дов.

СТАВШИЕ Т Р А Д И Ц И О Н Н Ы М И
В конце марта в г. Киши

неве проходила межреспубли
канская студенческая научно- 
техническая конференция ву
зов Прибалтики, Белоруссии 
и Молдавии.

Это были дни дружбы на
ших республик. Даже погода, 
и та способствовала хорошему 
настроению.

Торжественным " было от
крытие конференции. Со сло
вами приветствия к участни
кам обратились Министр про
свещения МССР и руководи
тели КПИ.

Очень интересно прошло 
выступление в концерте 
популярного ансамбля народ
ного творчества «Фольклор».

Затем началась работа сек
ций и подсекций конферен
ции. Студенты нашего инсти
тута выступили в самых раз
личных секциях: от общих 
наук до точных предметов 
(ЭВМ, технология машино
строения, экономика строи
тельства, технология метал
лов и т. д.) и заслужили много 
наград. Первые места завое-

вали Т. Мазинг КО-101* 
X. Кяярик и Э. Нугис ТИ-81, 

г В. Ганичев ЕЕ-108, М. Рейнае 
ТЕ-47, Г. Руденко ММ-67 и 
за коллективную работу 
X. Ванамельдер, К. Лаур* 
В. Пальм — КА-81.

Для гостей Кишинева в. дни 
конференции было проведено 
много мероприятий: студенче
ский бал, вечер дружбы во 
Дворце профсоюзов, экскур
сия по столице и др. Мы 
очень благодарны студентам 
КПИ им. С. Лазо за госте
приимство.

На заключительном заседа
нии ректор КПИ отметил ак
тивность таллинских студен
тов и назвал наиболее инте
ресные доклады; Самые наи
лучшие пожелания были на
путствием нам в дальнейшей 
работе.

Ректор. выразил уверен
ность, что и в следующем го
ду в Риге конференция прой
дет так же успешно.

Галина РУДЕНКО,
- ММ-67.

ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ, ЧТО...
. . .  первым отметил Т а л 

лин на карте мира араб
ский географ Идриси в 
1154 году. Тогда город на
зывался Колыванью;

. . .  в настоящее время в 
Талли н е более 400 тысяч 
жителей;

.... в Т а лли н е4 вуза: Т а л 
линский политехнический 
институт, Таллинский пе
дагогический институт им. 
Э, Вильде, Государствен-> 
ный художественный ин
ститут и Государственная 
консерватория;

. . . в Э С С Р  всего 6 выс
ших учебных заведений. 
Старейшее из них —  Тар
туский государственный

университет. В  Тарту нахо
дится ещ е Эстонская сель
скохозяйственная акаде
мия;

. . .  в нашем, институте 
более 8500 студентов. Н аш  
политехнический институт 
—  крупнейший Вуз респуб
лики;

. . . у  нас более  600 пре
подавателей. Среди них 23- 
профессора и доктора наук,. 
300 доцентов и кандидатов 
наук. 62 % преподавателей, 
имеют научную степень.

. . .  в Т П И  студенты обу 
чаются 32 специальностям ;• 

. . .  учебной и научной ра
ботой руководят 48 ка-
федр.



USALDUSVÄÄRSED SUHTED
*  Oleme üks meie maa kõrgematest tehnikaõppeasu- 
tustest, kellega meid seovad tihedad sõprus- ja töö- 
sidemed. Koostöölepingud, ühised konverentsid, aru
telud, teadlaste vastastikused kogemustevahetamised 
— kõik see on enesestmõistetav, seda kõrgema kooli 
igal tegevusalal. Eks ole selle kinnituseks ka homme 
algavad järjekordsed rahvaste sõpruse päevad TPI-s. 
Täna teeme alljärgnevalt juttu ühe ala — meie raa
matukogu internatsionaalseist sidemeist.
Iga päev toob post TPI raa

matukogusse saadetisi meie maa 
erinevatest linnadest: Mosk
vast, Leningradist, Kiievist, 
Riiast, Vilniusest, Taškendist, 
Samarkandist, Irkutskist, Tšel- 
jabinskist ja paljudest teistest 
paikadest. Postipakkidena saa
bub ettemaksu ja luua teel telli
tud kirjandus, aga samuti kir
jandus, mida saadavad 60 vahe- 
tuspartnerit kogu Nõukogude 
liidust.

SÖÖKLA LUGU
TPI peahoone sööklas on lõunas- 

tamise tipptund. Kolm klaasust 
suudavad napilt «teenindada» söök
lasse sisenejaid — õppejõude, tee
nistujaid, kuid enamuses muidugi 
üliõpilasi. Enamik sisenejatest suun
dub kiirel sammul ettetellitud roo
gade leti juurde, kus neid juba oo
tavad äsja valmispandud kuum 
supp, praad ja magustoit ning tei
sel pool letti — kärme ja hoolas 
köögitööline, täiendamas soeleti va
rusid vastavalt tarbimisele. Hooli
mata söökla tippkoormiistuimlst on 
järjekorras vaid 5—6 inimest, sest 
toidu valikule ja talongi lunastami
sele enam aega ei kulu, see kõik on 
ettenägelikult tehtud kas eelmisel 
päeval või varem. Väga väike osa 
sisenejatest peab leppima talongi 
ostmisega samaks päevaks — töö
koht ja -aeg ei ole Mustamäe hoo
netega tihedalt seotud, on tegemist 
instituudi külalisega või on lihtsalt 
unustatud talong ette osta.

Niisiis, asetanud puhtale kandi
kule maitsva toidukomplekti ja söö
giriistad, viib sööklakasutaja need 
kõik vabale söögilauale. Seejuures 
on lauda valida raske: kõik lauad 
on ühtmoodi puhtad, neil on leib, 
sool, sinep, pipa.r. Komplektlõunate 
pakub lisaväärtusi (klaasi piima, sa
latit, saiakesi jne.) lisalett, kust kõik 
(eriti piim) on saadaval kuni söök- 
ls| sulgemiseni. •

Pärast lõunastamist on lugupee
tud sööklakasutajal lihtne viia kan
dikul olevad nõud koristuslauale või 
vastavale riiulkärule.

Sööklast lahkudes ei unusta hoo
las sööklakasutaja mõtlemast ka 
homsele kõhutäiele: põgus pilk
järgmiste päevade plaani ja kohe on 
selge, milliseks päevaks talong'ette 
osta.

Et kogu eelnev lugu ei vasta täies 
ulatuses tõele, on tähelepanelik lu 
geja juba taibanud. Milline on tege
lik  olukord söökla kasutamisel, miks 
ta niisugune on, mida tuleks ette 
võtta — need olid põhiküsimused, 
millele loodeti vastuseid saada tei
sipäeval, 18. märtsil T P I  s ö ö k 
l a s  l ä b i v i i d u d  k i r j a l i k u  
k ü s i t l u s e g a .  Kokku laekus 218 
vastustega küsitluslehte. Vaatleme 
vastuseid esitatud küsimuste kaupa.

1. Kes on TPI söökla kasutaja?
Selgus, et kõigest 50% on üliõpi

lased, ülejäänud 50% aga instituudi 
töötajad.

2. Toitude maitse on. . .
* ..h ea  — 10% vastustest (sealhul
gas 6% üliõpilased),
...rah u ldav  — 56% (31%),
—  mitterahuldav — 31% (10%).

3. Nädalas kasutatakse sööklat 
keskmiselt,,.
4—5 korda — 26% (5%),

. 2—8 korda — 46% (29%), 
vähem — 23% (15%).
. . .  puhvetit:
4—5 korda — 49% (22%),
2—3 korda -  25% (1?%), 
vähem — 13% (10%).

4. Talonge ostetakse . . .
—  ainult eelmüügist — 6% (1%), 
- . . n i i  eelmüügist kui ka samaks 
päevaks — 9% (3%),
. . .  ainult samaks päevaks — 82% 
(46%)! .

Massilist samaks päevaks talon
gide ostmist põhjendasid kokku

Raamatukogul on tihedaim 
side Vene NFSV, Ukraina, Val
gevene, Läti ja Leedu arvukate 
õppe- ning teaduslike asutuste
ga, kuid ka Aserbaidžaani NSV 
(eeskätt Aserbaidžaani Riikliku 
Ülikooli ja Teaduste Akadee
miaga), Usbeki NSV (Usbeki 
Teaduste Akadeemia, Taškendi 
Riikliku Ülikooli, Usbeki Ener
geetika ja Automatiseerimise 
Teadusliku Uurimise Instituudi 
ja Usbeki NSV TA Küberneeti-

72% kõigist vastajatest järgmiselt:
*  Subjektiivset laadi põhjused 
(«m a ei tea, kas ma homme söön», 
«ma ei tea, kas homme on isu», «on 
mugavam» jne. — ainult üks aus 
vastus: «olulisi põhjusi ei ole») —
40% (23%).
;i= Vahepealsed («toidu maitse ja  
menüü ei rahulda», «tahan pakuta
vat oma silmaga näha», «tahan soo
ja toitu» jne.) — 20% (3%).
*  Objektiivsed («olen harva Mus
tamäel», «põhitöökoht on mujal», 
«töö iseloojn ei võimalda ette pla
neerida» jne.) — 20% (3%).

5. Kas ettetellitavad komplektid 
rahuldavad?
— hinnaga 70 kop.

«ja » — ll%  (5%): «kvaliteet
hea»;

«ei» — 42% (22%): «kallis», «lii
ga suur kogus»;
— hinnaga 50 kop.:

«ja » — 23% (14%): «paras hind 
ja paras kogus»;

«ei» — 21% (10%): «toidu maitse 
ei rahulda», «toit on jahtunud», «ei 
ole valikut», «veidi kallis».

5. Küsimusele ei vastanud 38% 
(21%).

6. Samapäevakomplekt?
a) Kas rahuldab komplekt hinna

ga 40 kop.:
«ja » — 29% (17%): «odav, eriti tu
dengile», «paras kogus», «toit on 
soe», «kui puhvetist juurde os
tan . . «saab osta samaks päe
vaks»;
«ei» — 59% (30%); «toidu kvaliteet
ja menüü ebarahuldav», «ei maitse», 
«üksluine toit», «tuleb seista pikas 
järjekorras», «väike kogus», «alati 
pole suppi».

b) Milline oleks Teie arvates op
timaalne samapäevakomplekt?
— 40 kop. — 18% (ll% ): «jah, kui 
maitse paraneb», «odav»;
— 50 kop. — 39% (22%): «menüü
mitmekesisem», «ikkagi kolm 
toitu»;

- — 60 kop. — 12% (6%): põhjendusi 
ei ole.
— muud vastused — 14% (3%): 
«hind ei ole oluline, tähtis on toi
du maitse, kvaliteet», «vajan dieet- 
toitu», «olgu rohkem valikut».

7. Muld ettepanekuid ja arvamu
si esitasid kokku 82% (35%) küsitle
tuist, kusjuures järgmiste teemade 
lõikes:
— talonglsüsteemi kohta — 31%

(11%): «rohkem .. samapäeva
komplekte», «taastada vana süs
teem», «samapäevatalongld olgu 
kauem müügil», «teha süsteem

-  paindlikumaks», «talongide müü
gipunktid võiksid olla ka Kop
lis», «mida teha kasutamata ta

longiga?»; *
— toitude valiku kohta — 29% (9%):

«valik on üksluine — hakkliha
kaste, kotlett, hakkšnitsel jne.», 
«komplektis peaks kindlasti ole
ma korralik supp», «rohkem va
likuvõimalusi», «magustoit
komplektis on mõnikord liiga 
kallis», «magustoitu võiks puh
vetist osta», «rohkem rohelist ja  
maitseaineid», «toitude valik ei 
vasta dieedile», «puhvetist peaks 
ka teed saama», «mõni komp
lekt võiks olla ilma magustoi
duta» ;

— toitude kvaliteedi kohta — 29%
(9%): «toitude maitse on eba

rahuldav», «toidud on jahtunud», 
«toitude kvaliteeti on vaja pa
randada», «ka kotletti peakä saa
ma maitsvamalt valmistadä»;

— söökla töökorralduse kohta — 
25% (7%): «toidud ei saa õigeks

ka Instituudi ja Arvutuskesku
sega) ning Gruusia NSV-ga 
(Tbilisi Matemaatika Instituut, 
Gruusia TA Arvutuskeskus jt.). 
Sidemed Siberi ja Kaug-Idaga 
võimaldavad ülevaadet saada 
sealsete teadlaste saavutustest. 
Meie lugejatele on kättesaada
vad NSV Liidu TA Siberi osa
konna trükised.-. Tomski Riikli
ku Ülikooli, Tomski Ehituse 
Instituudi ja Tšeljabinski Polü- 
tehnilise Instituudi raamatuko
gudega seovad meid kauaaegsed 
vahetussuhted.

Endastmõistetavalt on meie 
raamatukogu lugeja huvitatud 
vennasvabariikide polütehniliste 
instituutide saavutustest, õppe- 
m e t o o d i l i s t e s t  ja muudest küsi
mustest. Seepärast on paljude 
polütehniliste instituutide väi* 
jaanded komplekteeritud enam
vähem täielikult. Seda eeskätt 
tänu pikaajalistele ja usaldus-!
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ajaks valmis», «teeninduskultuur 
on madal — mustad nõud vede
levad sööklas, lauad on korista
mata», «tuleks kogemusi oman
dada Kopli sööklast», «alati ei 
jätku nuge», «soelett ei tööta 
alati; kui töötab, siis on sööklas 
liiga palav», «nõude koristamine 
võiks toimuda vaiksemalt», «õh
tused tudengid on hoopis ilma 
sooja toiduta», «järjekorrad on 
pikad (eriti 40 kop. komplektile)», 
«ka peale kella 14 peaks sooja 
toitu saama», «maitseained laua
le», «lisaletis peaks kauem pii
ma jätkuma»;

— muud arvamused —  19% (2%): 
«ankeetide lõplik analüüs aval
dada «Polütehnikus»», «ei saa 
dieettoitu», «lasta müügile õlu», 
«sööklaga võib rahule jääda, on 
väga meeldiv».
Küsitluse tulemustest võib teha 

järgmised kokkuvõtlikud järeldused:
*  Küsitletud sai umbes 1/4 söökla 

kasutajatest. Ankeete on keskmisest 
vähem saadud eelmüügist ostjatelt: 
söökla andmetel ostab eelmüügist 
talonge umbes 25%, ankeetide järgi
— 11% sööklakasutajatest. Seega 
d o m i n e e r i v a d  s a m a p ä e v a -  
k o m p l e k t i d e  t a r b i j a t e  
a r v a m u s e d  (söökla andmetel — 
ca 75%, ankeetide järgi — 86% tar
bijatest).

^ Ü l i õ p i l a s e d  k a s u t a v a d  
S ö ö k l a t  l i i g a  h a r v a  (vt. 1. 
ja  2. küsimuse vastuseid), leppides 
rohkem puhveti teenustega. Regu
laarsest soojast lõunast loobumine 
on seejuures enamikul põhjenda
mata. Kindlasti mõjub selline toitu
mine halvavalt üliõpilase füüsilise
le ja  vaimsele tervisele.

*  T o i t u d e  k v a l i t e e t  — 
maitse, temperatuur, mitmekesisus
—  j ä t a  b s o o v i d a .  Garantii puu
dumine selles osas tingib ka eel
müügi suhtelise ebapopulaarsuse. 
Söökla personali jõupingutused 
peaksid siin aitama tagasi võita 
sööjate usalduse.
&  Põhjendamata või subjektiivse

te põhjendustega («saan küll, aga 
ei taha ette näha») vastuste suur 
ülekaal — 65% kõigist põhjendus
test — ei tee eelmüügist loobujate
le au.

E e l m ü ü g i  s Ü s t  e e m ei ole 
loodud mitte tarbija kiusamiseks, 
vaid s ö ö k l a  t ö ö k o r r a l d u s e  
p a r a n d a m i s e k s ,  mille tulemu
sena võidab lõppude lõpuks ka tar
bija (kaovad pikad järjekorrad, 
arveldus lihtsustub, parema varus
tamise korral on võimalik valmis
tada maitsvamat toitu jne.). Vaevalt 
kodused söögivalmistajadki peavad 
silmas ainulttänase päeva vajadusi.
*  Komplektide hinna suhtes oli 

e n a m u s  a r v a m u s i  5 0 k o p .  
poolt, mis on nüüdsest ka sama- 
päevalõuna hinnaks. Hinnast täht
samaks peetakse siiski toidu kvali
teeti.
*  S ö ö k l a  t ö ö k o r r a l d u s t  

t u l e k s  t ä i u s t a d a :  soojad toi
dud olgu soojalt saadavad terve töö
päeva jooksul. Talongide eelmüüki 
^iia läbi ka teistes õppekorpustes 
(Koplis, Kalinini tn. õppehoones) ja 
ühiselamutes.

Lõpuks tuleb tänada sööklakasu- 
taj aid aktiivsete vastuste eest ning 
loota, et saadiid järeldusi praktikas 
arvestades ei tundu artikli algul 
kirjeldatud lugu nii ebausutav. •

REIN M ÄGI
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teadlaste monograafiaid, mitme
suguseid õppe-metoodilisi välja
andeid. Huvi meie trükiste vas
tu kasvab pidevalt. Seda tõen
davad iga päev saabuvad arvu
kad tellimiskirjad meie maa 
paljudest piirkondadest. Prae
gu on suuremateks tellimus-_ 
teks Lvovi ja Harkovi polüteh
niliste instituutide tellimiskir
jad TPI Toimetistele alates esi
mestest numbritest kuni käes
oleva ajani.

Internatsionaalsed suhted 
vennasvabariikide ja meie ins
tituudi vahel süvenevad ja 
täienevad aasta-aastalt. Tähtis 
osa on siin täita nii raamatuko
gul — kirjanduse oskuslikul 
komplekteerimisel ja lugejatele 
tutvustamisel —, kui ka luge
jal, kes kirjandust kasutab.

VIRVE LELUMEES 
raamatukogu 

komplekteerimisosakonna 
sektorijuhataja

väärsetele vahetussuhetele Riia,
Lvovi, Leningradi, Gorki, Kau
nase, Novotšerkasski jt. polü
tehniliste instituutidega.

Lisaks otsestele" kontaktidele 
teaduslike asutuste ja kõrgema
te koolidega tellib raamatukogu 
kirjandust Bibkollektori kaudu 
meie maa kesksete ja liiduva
bariikide kirjastuste teemaplaa- 
nide alusel. Kättesaadavad on 
meile geograafiliselt lähedaste 
liiduvabariikide kirjastuste 
plaanid: Läti («JInecMa», «3h- 
n aT H e»), Leedu («Mmhthc»),
Valgevene («Bejxapyci,», «Hayna 
h TexHM Ka», «BbixneHiuaH i iik o -  
jia»), kuid ka kaugemate vaba
riikide kirjastuste plaanid:
Gruusia («Mep a H U »7  «Meu,HMe- 
peõa»), Kasahhi («Hayica», «Ka- 
3axcT aH »), Kirgiisi («H jih m » ) ,
Aserbaidžaani («3 jim » ,  «A3ep- 
H e m p », «Muifeir»).

Meie raamatukogu omalt 
poolt saadab vennasvabariiki- 
dele TPI Toimetisi, instituudi
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VLADIMIR BAZANOV — 50
likke kohustusi. Olles 1959. aas
tast üleliidulise kategooria
võimlemiskohtunik, on ta sel 
alal pidevalt tegutsenud mitme
suguse tasemega võistlustel, 
kaasa arvatud Nõukogude Lii- 
dxwneistrivõistlused. Pikki aas
taid on V. Bazanov olnud ENSV 
Sportvõimlemise Föderatsiooni 
presiidiumi aseesimees ja esi
mees ning vabariigi treenerite 
nõukogu esimees.

Viimastel aastatel on juubi
lar võtnud oma südameasjaks 
üliõpilaste massispordi ja tule
mused sel alal on samuti kades
tamist väärt.

Kui praegu võime julgesti 
öelda, et TPI on massispordi 
organiseerimise taseme ja üli- 
õpilashulkade sportliku aktiiv
suse poolest vabariigi kõrgkoo
lide seas esirinnas, siis peame 
selle suures osas kirjutama tä
nase juubilari V. Bazanovi ar
vele.

Võtnud 1970. aastal oma õlga
dele TPI Spordiklubi juhatuse 
esimehe kohused, mida ta täi
dab tänini, suutis V. Bazanov 
mõne aastaga tööle rakendada 
väga suurearvulise spordiakti- 
vistide pere. Kui enne 1970. aas
tat oli sporditöö teaduskonda
des praktiliselt soikunud, siis 
praegu toimub enamik massi- 
spordiüritusi üliõpilastest koos
nevate kehakultuurikollektiivi- 
teaduskonnanõukogude ja õp
perühmade spordiorganisaato- 
rite eestvedamisel.

Rõõmuga võime tõdeda, et 
massisport läheb instituudis 
juubilari kui spordiklubi esi
mehe juhtimisel jätkuvalt tõu
suteed.

Soovime juubilarile kogu ins
tituudi sportlaspere nimel jõu
du ja jaksu sama edukalt juh
tida instituudi spordielu veel 
paljude aastate jooksul! 

KOLLEEGID KEHALISE 
KASVATUSE KATEEDRIST 

TPI SPORDIKLUBI JUHATUS

«MEIE LEKTOORIUM» JA «TÖÖLISFAKCLTEET»
gimustes, majandusliku kasvu 
alused, töö kvaliteet, töö aeg ja 
normid, toö ja puhkuse tingimu
sed, töö distsipliin ja töökollek
tiiv.

«Meie lektooriumis» ja «Töö- 
lisfakulteedis» esinevad ette
kannete ja vestlustega tuntud 
teadlased, spetsialistid, kesk- 
plaaniorganite ja ministeeriu
mide töötajad, eesrindlike toot- 
miskollektiivide juhid.

Käesoleval aastal jätkab aja
lehe «Sotsialistlik tööstus» 
(« CoiinajiHCTHHecKaa nHgycT- 
pnH») toimetus materjalide aval
damist rubriigis «Majandus ja 
juhtimine.. Meie lektoorium.»

Nimetatud rubriik on. mõeldud 
abiks allüksuste juhtidele ja 
■tööstusettevõtete spetsialistidele, 
kes täiendavad end tootmise 
ökonoomika ja juhtimise alal. 
Lektooriumi temaatika hõlmab 
tootmise kontsentratsiooni ja 
spetsialiseerimise probleeme, 
tootmiskoondiste ja isemajanda
mise probleeme, planeerimise

mitmekülgseid tahke, tehnilise 
progressiga seotud küsimusi, sa
muti sotsialistliku võistluse, juh
timise mehhaniseerimise ja selle 
meetodite probleeme.

Samas avaldatakse rubriigis 
«Töölisfakulteet» materjale, mis 
on mõeldud kommunistliku töö 
koolides ja kvalifikatsiooni tõst
mise kursustel osalejatele. Kur
suse temaatika on koostatud vas
tavalt õppeplaanile ja -program
mile, mis on avaldatud ajalehes 
«3K0H0MHHecKaH ra3eTa» nr. 27, 
1974. a. Käsitletavad põhiprob
leemid on töö sotsialismi tin-

Materj alide avaldamise pe
rioodilisus iga kursuse osas —  
mitte vähem kui kord kuus.

RENATE ÜESON

20. aprillil astub üle poolesa
ja piiri üks meie staažikamaid 
spordipedagoege — kehalise kas
vatuse kateedri vanemõpetaja 
VLADIMIR BAZANOV.

V. Bazanov asus meie insti
tuuti tööle 1949. aastal pärast 
P. F. Lesgafti nim. Kehakultuu- 
riinstituudi kiitusega lõpetamist 
Leningradis.

Kohe esimestest tööaastatest 
alates hakkas ta üliõpilaste 
sportliku kasvatamisega tegele
ma ka väljaspool õppetööd. Ku
ni 1972. aastani oli juubilar ins
tituudis sportvõimlemise vastu
tav treener. Muutus enesest
mõistetavaks, et TPI on sport- 
võimlemises vabariigi tugevaim 
kõrgem kool. Meie esivõimlejad 
kuulusid kindlalt vabariigi pa
remikku ja võitsid korduvalt 
vabariigi meistritiitleid erine
vatel riistadel. V. Bazanovi käe 
alt on välja kasvanud terve ri
da häid meistrijärgu võimle
jaid.

Selle kõrval suutis juubilar 
täita ka vastutavaid ühiskond-

TSIVIILKAITSE

*  Meditsiiniõppus mehaanikateaduskonna tsiviilkaitse õppe- 
grupis nr. 1. Lektor sm. E. Rannala teeb peasideme v.-õp. 
M. Ajaotsale. Seda tegevust jälgivad pingsalt grupi liikmed 
dots. J. Tadolder, dot§. A. Vällo, laboratooriumijuhataja 

P. Siimpoeg jt., et seejärel ise ettenäidatut proovida ja vaja
lik arvestus õiendada.

I. KLEIS, 
grupijuht
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Üheksas viisaastak on astu
nud oma viimasesse tööaastas
se. Tunneme rõõmu paljudest 
edusammudest ning töövõitu
dest, mida meie kodumaa ja  
rahvas on saavutanud eelne
nud nelja aasta jooksul. K a  
üliõpilastele on IX  viisaastak 
mõndagi andnud —  tõsteti 
stipendiumimaärasid, parane
sid üliõpilaste olmetingimu- 
sed. Kõik see kohustab meid 
edukalt omandama vajalikke 
teadmisi ning aktiivselt osa 
võtma ühiskondlikust elust.

Ehitusteaduskond koos m e - 
haanikateaduskonnaga on ins
tituudi vanimad. Praegu õpib 
m eie teaduskonnas ligi 760 üli
õpilast. Mahukad õppeprogram
mid ja projektid asetavad üli
õpilase raskesse olukorda. Meie  
teaduskonda suudavad püsima 
jääda ainult need, kes oskavad 
oma aega õigesti planeerida, 
on visad ja järjekindlad. Ehi
tusinsener peab olema väga 
mitmekülgsete .teadmistega ja  
omadustega. Näiteks tõi pro
fessor Johannes Aare meile 
eeskujuks akadeemik Oskar 
Maddissoni, kes Peterburis 
teedeehitust Õppides pidi lisaks 
oma eriala ainetele lähemalt 

-tutvuma ka auruveduri ehitu
sega.

Ehitusinseneril peab olema 
ka avar silmaring. Tegevust 
pakuvad lisaks T P I klubidele 
teaduskonna komsomolibüroo 
ja  Ü T Ü . Eelmise aasta and
mete põhjal võtab meil Ü T Ü  
tegevusest profileerivate ka
teedrite juures osa ligemale 
130 üliõpilast, seega iga kuues 

■üliõpilane. Eriti hästi on Ü T Ü  
tööd organiseerinud autoteede 
kateeder.

Aktiivselt oleme teaduskon
nas osa võtnud ühiskonnatea
duste alastest referatiivsete töö
de konkurssidest. Korraldatud 
on poliitökonoomia-alane kon
verents. *.

Spordiga tegeleb aktiivselt 
umbes 200 üliõpilast. Meil on 
terve rida häid sportlasi (M a l
le Sang, Peeter Parre, Gun 
nar Dudkin jt.). Nad suudavad 
edukalt võistelda ja hästi õp - 
vida.

Suur tähtsus meie komso
molitöös on Eesti Üliõpilaste 
Ehitusmaleval. EÜE sääb meie 
teaduskonnast peaaegu kogu 
inseneride ja  meistrite kaadri, 
õppepraktika tõttu noorematel 
kursustel ei saa siiski kogu 
teaduskond suvel malevas töö
tada. E Ü E -s  osales mullu 250 
ehitusteaduskonna üliõpilast. 
M eil on palju tublisid ehitus- 
malevlasi (Vladimir Trasanov, 
keda autasustati tubli töö eest 
Eesti N S V  Ülemnõukogu P re -

* Kas ehitusinseneriks on kerge saada? *
*  Mida peab tulevane ehitusspetsialist oma õpingupäevil

kõige tähtsamaks? *
* Millised on ehitusteaduskonna komsomolipere 

probleemid? *
* Mida jõutakse jooniste ja projektide kõrvalt veel teha? *  
Sellel leheküljel kõigest loetegi. Koostamisel oli abiks ehitus

teaduskonna komsomolibüroo eesotsas büroo sekretäri
PRIIT VILBAGA.

siidiumi aukirjaga; Aleksander 
. Kaijanen, Harri Veering, Olari 

Taal, Taavi Randloo, Jaak 
Sulg jt.). K a  tänavu ei jää nad 
E Ü E -st kõrvale. Muidugi on 
selge, et malevat ei tohi seada 
primaarseks, eesmärgiks oma
ette —  kõige tähtsam on siiski 
Õppetöö.

Teaduskonna komsomolior
ganisatsioonis on praegu 662 
kommunistlikku noort 40 rüh
mas. Komsomolitööd juhib tea- 
duskonnabüroo, kus on 12 lii
get. Tublilt töötab meil õppe- 
sektor (juhataja Mall Tibar, 
EV-61). Sektoril lasub stipen
diumide määramine ja Ü T Ü  
organiseerimistöö. Arvestus 
sektori (juhataja Raivo Pöial, 
E-41) kohustuseks on liikme 
maksude kogumine ning arves
tuse pidamine.

1. märtsil algas komsomoli- 
dokumentide vahetamine. Eh i- 
tusteaduskonnas vahetab sel 
semestril oma komsomolidoku- 
mendid 10.— 25. aprillini 121 I V  
kursuse kommunistlikku noort, 
õpperühmades toimuvad sel 
puhul koosolekud, kus analüü
sitakse iga üliõpilase-kommu- 
nistliku noore panust partei 
otsuste täitmiseks IX  viisaasta
kul. Toimuvad vestlused ja  
arutelud. Komsomoliorgani
satsioonil on praegu tähtsama
teks töösuundadeks saavutatud 
õppeedukuse taseme hoidmine 
ning tõstmine, sõjalis-patrioot- 
lik kasvatustöö ja  üliõpilaste 
kommunistliku kasvatuse tõ 
hustamine. Tähtis osa peaks 
siin olema võetud individuaal- 
kohustustel, mis haaravad õp
petööd ja ühiskondlikku tege
vust ning võimaluse piires ka 
teaduslikku tööd.

Teaduskonnas toimub õppe- 
rühmadevaheline sotsialistlik 
võistlus. Tulemuste kajastami
seks on välja pandud tabel, 
mida täidetakse iga kuu.

Organiseeritud on ületeadus-  
konnalised poliitinformatsioo- 
nid. Meil on esinenud Toomas 
Alatalu. Märtsis korraldas 
komsomolibüroo seminari rüh
mavanematele ja  komsorgide
le. Vaeti teaduskonna komso
molitöö probleeme. Taidluskon- 
kursil esinesid edukalt k a  ehi
tusteaduskonna üliõpilased —  
laulmine ja  muusika on meil 
au sees.

Ühiskondliku tööga on meil 
haaratud 4 üliõpilast viiest. 
Ühiskondlikku tööd peaks te 
gema iga üliõpilane. N ii on  
võimalik arendada oma organi
saatorivõimeid, saada oskusi 
kaasinimestega suhtlemiseks.

Tähtis on, et iga üliõpilane 
mõistaks oma töö vajalikkust 
nii ühiskonnale kui. ka endale. 
Viimasel ajal on maad võtmas 
siiski liigne inertsus. See ei 
ole millegagi põhjendatud. 
Meile, üliõpilastele, on antud 
küllaltki m õjuv sõna õppetöö 
organiseerimisel. Pa lju  on võ i
malusi oma mitmekülgseks 
arendamiseks ning silmaringi 
laiendamiseks. Korralik spet
sialist peab olema mitmekülg
ne, ühiskondlikult aktiivne ini
mene. : - r:

Omaette tuleks rääkida ko
husetundest. Ilma selleta ei ek
sisteeriks ükski organisatsioon 
või ettevõtmine. Pahatihti aga 
see unustatakse. N i i ' on juhtu 
nud ka komsomõliülesannete 
täitmisel. Komsomoliorganisat
siooni tööd häirib sageli ka hea 
infosideme puudumine õppe
rühmade gruppidega, seda osa
liselt tunniplaani tõttu. K a  se
gab normaalset tööd korralike 
tööplaanide mitteõigeaegne 
koostamine, mis alati ei sõltu 
otseselt teaduskonna komsomo- 
libüroost.

PRIIT VILBA 
ET-81

ehitusteaduskonna komsomoli
büroo sekretär

ÕPPIMINE ON PEAMINE
Sõna on MALL TIBARIL 
(EV-61), ehitusteaduskonna
komsomolibüroo Õppesektori 

juhatajal!
Ehitusinseneri töö on väga 

huvitav, samas väga vastutus
rikas. Meie teaduskonnas Õppi
mine pole just kerge. Dekanaat, 
a/ü.-komitee ja komsomolibüroo 
püüavad igati kaasa aidata, et 
meie inseneriks saamise prot
sess kulgeks normaalselt. Para
ku on tihti raskusi ja seda väl
jendavad ka arvud. Talvisel 
sessioonil oli teaduskonna õppe
edukus 89,7%. Selle taga peitub 
aga kurb tõsiasi, et eksamipi- 
kendustega oleme instituudis 
liidripositsioonil ja seda pea
aegu alati. Põhjust pole raske 
leida. Alates III kursusest on 
igal semestril 2—4 projekti või 
kursusetööd. Kui nende tegemi
sega õigel ajal peale ei hakka, 
siis on semestri lõpus paratama
tult selline olukord, et tööta
takse Ööd-päevad läbi tohutu 
pingega. Mõni ime siis, et mõni 
vastu ei pea, haigeks jääb (see 
on vahel ka küsitav), saab sel
le kohta tõendi ja pikenduse (se
da näitab statistika). Niisiis on~ 
rangelt vaja «tagant torkimist» 
kogu semestri vältel, kuna aru
saamine on kõigil, veendumus 
enamikul, kuid üliõpilasi, kes 
selle oma käitumisnormiks on 
võtnud, et tööd tuleb teha pide
valt, on paraku hulga vähem.

Kontrolli teostab dekanaat koos
töös komsomolibüroo õppesek- 
toriga. Õppesektor korraldab 
atesteerimissüsteemi, mis seis
neb rühma hinnangu andmises 
iga kuu lõpul iga üliõpilase 
kohta kas positiivselt või nega
tiivselt, lähtudes kuu hinnetest, 
õppetööst osavõtust, puudumiste 
põhjuste objektiivsusest või 
muudest asjaoludest. Võib-olla 
tundub see süsteem liialt jäik. 
Ütleksin siiski, et see annab 
meile küllaldase informatsiooni 
sellest, kas inimene teeb tööd 
semestri jooksul või ei. Kui 
töökas ta on (või kui andekas), 
näitab sessioon. Meie teadus
konnas on palju tublisid üliõpi
lasi. Ligi veerand meie üliõpi
lastest õpib ainult headele ja 
väga headele hinnetele. Mitme- 

~te rühmade keskmised hinded 
sessioonil on üsna kõrged, näi
teks EK-81 (4,6) EE-81 ja EV-87 
(4,4). IV kursus tervikuna on 
väga tubli, õppeedukus 97,4%, 
samuti III kursus — 95,8%. Õp
peedukuse viib meil alla aga 
II kursus — 81%, üksikutes 
rühmades võib näha lausa ka
tastroofilisi arve. Rühma E-44 
suhteline õppeedukus on 80%, 
absoluutne 40,9%, keskmine 
hinne sessioonil 3,3. Lubamatult 
palju on võlgnevusi. Näiteks 
27. veebruari seisuga oli rüh
mas E-45 veel 5 võlglast... Ei usu 
hästi, et 3 eksami tegemine II 
kursusel oleks, üle jõu käiv. 
Paistab, et semestri jooksul 
saadud mitterahuldavad hinded

j a nõrk õppeedukus sessioonil 
on ikka omavahel seotud. E-44 
suutis koguda semestri jooksul 
8 mitterahuldavat iga üliõpilase 
kohta. Sama palju oli ka rüh
mal E-47. Teistes rühmades nii 
palju kahtesid ei esinenud. 
Sotsialistliku võistluse eesotsas 
on momendil I—II kursustel 
E-21, E-23, E-24 ja III—IV
kursustest EK-81, EE-81 ja
ED-81. Viimased on E-44 ja 
ET-61.

Ei taha muidugi öelda, et ehi- 
tusteaduskonnas tööd ei tehta. 
Tehakse küll ja isegi väga tõsi
selt, kuid eesmärgiks tuleb püs
titada see, et ka need üliõpila
sed, kes pole selleni veel jõud
nud, hakkaksid tundma piin
likkust selle üle, et nad oma 
tublide sõprade head nime lase
vad häbistada.

LOENGUD, LABORID, KORVPALL
Gunnar Dudkin on ehitustea

duskonna III kursuse üliõpila
ne, TPI korvpallimeeskonna ja 
«Ehitaja» võistkonna liige.

*  Mida arvad spordi ja õppe
töö vahekorrast?

Kõigepealt on see seotud aja- 
probleemiga, rais kõrgemates 
koolides on väga terav. Minult 
näiteks nõuab sport 20 tundi 
treeninguid nädalas, lisaks sel
lele võistlused ja väljasõidud. 
TPI-s on rasked õppeprogram
mid. Palju on laboreid, kontroll
töid ja projekte. Osavõtt nen
dest on sportlasel raskendatud. 
Siit kerkib teine probleem: üli- 
õpilassportlase ja õppejõu vahe
kord. Kui tahad laborit või 
kontrolltööd järele teha; on õp
pejõud sageli hõivatud. Siiski 
on vastu tuldud. Kuigi üksi, ette 
või tagantjärele, on eksameid 
väga raske sooritada. Teadma 
peab nagu rohkem. ' „

Eriti rasketel momentidel 
tekib loobumistunne, tahaks 
aasta puhata. Aga rühmakaas
lased aitavad, samuti peab ole
ma endal tahtejõudu.

Võin siiski öelda, et vabariik
liku koondise tasemel õppeedu
kus langeks. Sageli treenerid ei 
arvesta üliõpilase soovidega. 
Kõige ebasobivamal ajal tehak
se treeninglaager väljaspool
Tallinna jne.

* Miks «Ehitaja» sel hooajal 
nõrgaks jäi?

Peamiseks põhjuseks loen 
seda, et võistkond on noor, ko
gemusi vähe. Saavutasime kõrg
vormi liiga vara. Üleliidulised 
üliõpilasmeistrivõistlüsed toimu
sid juba septembri lõpus, lisaks 
veel ametiühingute turniir Tal
linnas, kus me praktiliselt kõi
ki oma tulevasi vastaseid võit
sime. See andis nagu lootust. 
Samas tuleb öelda, et vanemad 
mängijad ei võtnud treeningu
test regulaarselt osa. Oli palju 
vigastusi. Ka ise murdsin käe
luu. Terve koosseisuga ei saa
nud me peaaegu kunagi välja 
tulla. Mängu analüüsides peab 
märkima halba visketabavust, 
lünklikku kaitset. Viimastes 
mängudes oli ülemäärast närvi
pinget. Võistkond siiski ei lagu

ne. Juhend näeb ette, et «Ehi
taja» jätkab järgmisel aastal 
mänge I liigas. Parimateks män
gijateks loen kindlasti Tõnis 
Randalat, Rein Poklat ja Ülo 
Varulit. Eriti esimest. Endal 
oleks vaja rohkem üldfüüsilist 
ettevalmistust.

* Millised on TPI I korvpal
limeeskonna perspektiivid?

Ees on Eesti NSV meistri
võistlused, üliõpilasmeistrivõist- 
lused. Mängud toimuvad 
Tallinnas ja Tartus. Kui tule
me esimese kolme hulka, siis on 
see saavutus.

Tundub, et sport on noorte 
hulgas hakanud kaotama oma 
populaarsust. Ei ole oma mees
konna ergutajaid.

* Missugused on sinu arva
tes Tartu «Kalevi* võimalused 
rahvaste spartakiaadil?

«Kalevi» mäng oleneb minu 
arvates eelkõige Aleksei Tam
mistest. Pahatihti on ta liiga tu
jukas. Kohale tulemine spar
takiaadil oleneb sellest, kuidas 
suudavad vormi hoida «vanad» 
mängumehed (Tomson, Lipso 
jt).

MEIE JA EÜE

Igal aastal võtab E Ü E -st osa 
rohkem kui 200 ehitusteadus
konna üliõpilast. Diplomand 
V L A D IM IR  T R A S A N O V  on tä
navu EÜE  Põlva  piirkonna va 
neminsener, Palusime tal vas
tata mõnele küsimusele.
* Mida malev on Sülle andnud?

1968. aastal (olin siis T E M T -i  
I I I  kursuse õpilane) puutusin 
E Ü E -ga  esmakordselt kokku. 
Olin Tori rühmas brigadir. Nä 
gin E Ü E  elujõudu, nooruslikku 
pealehakkamist ja  indu. 1972. 
aastal olin Pa jusi rühma  
meister, 1973. aastal Tartu
piirkonna insener, 1974. aastal 
Põlva piirkonna vaneminsener.

Kõikide nende suvede jooksul 
süvenesid juhtimiskogemused. 
Pidin ise otsustama ja  leidma 
lahendusi. EÜE on mulle olnud 
kokkupixude reaalse eluga. Saa
dud käsu on raske ülehinnata.

* Milliste raskustega oled ma
levas kokku puuturipd?

Esmalt kaad/riküsimus. Ei jäi
ku piisavalt häid meistreid, bri
gadire ja  teisi rühma eesotsas 
olijaid. Sageli ei ole ehitusorga- 
nisatsioon malevast huvitatud. 
Siis peab rühm oma tööga näi
tama, kui kasulik ta võib siiski 
olla. Kaadri kasv ja areng 
peaksid olema järjepidevad.
* Kuidas Põlva-74 suutis edu
kalt esineda?

Leidsime hea kontakti rajooni 
tootmisvalitsuse ja kapitaalehi
tuse osakonnaga. Toimus pidev 
kontroll ja informatsiooni vahe
tamine. Üleskerkinud probleeme 
arutasime koos lepingupartneri
tega. .

Paremateks pean Taevaskoja 
ja  Orava rühmi.

Põhiline reegel piirkonnain- 
seneri jaoks ori —  nõua ja

kontrolli. Tuleb märkida, et 
materiaalne huvitatus on haka
nud lämmatama teisi külgi. 
Üks on aga selge: kuidas töö, 
nõnda palk.

* Mida arvad maleva kokku
tulekust?

Kokkutuleku stiil (kui nii 
võib öelda) võib jääda samaks. 
Pallimängud võiks teha, siiski 
teisel ajal: venivad liiga pikaks. 
Teisteks meelelahutusteks ei jää 
aega. Kokkutulekust peaksid 
osa võtma kõik rühmad. Piisab 
kahest päevast.
* Kuhu lähed peale diplomi 
kaitsmist tööle?

Viljandi rajooni Gagarini- 
nim. Näidissovhoostehnikumi. 
50 ehitustöölist, 2 kraanat, li
saks palju teisi mehhanisme. 
1976. aastal tahaksin võtta sin
na ehitusmaleva rühma. ■



ТЕАТР — ЭТО КОЛЛЕКТИВ

С 20.-го по 31-е марта в Тал
лине на гастролях находился 
Театр драмы и комедии на 
Таганке.* Члены ' киноклуба 
Т Л И  имели возможность 
встретиться с артистами теат
ра. А  студент нашего институ
та ВИКТОР УГОМ взял ин
тервью у  заслуженной артист
ки РСФСР ЗИНАИДЫ  С Л А 
ВИНОЙ.

Режиссер ставит спектакль, 
обдумывает замысел автора 
пьесы; мучается над пробле
мами, возникающими перёд 
ним . . .  Но передать замысел 
автора и режиссера . могут 
только актеры.

Что же думает актер о сво
ем режиссере, о своей работе,
о зрителе?

Отвечает одна' из самых 
неутомимых тружениц сцены 
Театра на Таганке, З А С Л У 
Ж ЕННАЯ А Р Т И С Т К А  РС Ф С Р 
ЗИНАИДА СЛАВИ Н А:
. «Любимов лучший ■ из ■ ре
жиссеров, с которыми я ког
да-либо встречалась. Если бы 
не было Ю. П. Любимова, то, 
пожалуй, никогда бы не было 
и театра, который есть сейчас. 
Кроме того, что он велико
лепный режиссер, он и пре
красный актер, имеющий 
право на «показ» своего за
мысла перед ’ актерами. Ес

ли  актер сам не нашел для 
себя образа своего героя, то 
он может «прикрыться» тем, 
что ему дал режиссер. И  это
го уж е будет достаточно.

Но «показ» Любимовым
роли не исключает творчест
ва самого актера. Его «проиг
рывание» замысла роли лишь 
обогащает актера и дает бла
годатную почву для дальней
шего развития образа.

Все порывы актеров, все их 
стремления находят себе поле 
деятельности. Любимов дела
ет возможным сочетать инте
ресы актеров с интересами те
атра. Но, в первую очередь, 
актер должен думать об об
щ их интересах театра.

Если актер эгоист и думает 
только о своем успехе, то ему 
надо работать не в театре, а 
на эстраде. Театр —  это кол
лектив. Коллектив, в котором 
каждый думает об общем ус
пехе. Работа актера, как и ра
бота режиссера —  это поиск, 
риск и огромная творческая 
заинтересованность в общей 
удаче.

Часто говорили, что у нас в 
театре нет актеров, которые 
были бы интересны. Я счи
таю, что наши спектакли оп
ровергают это мнение. Сейчас 
у  нас множество актеров, ко
торые могут все. Не случайно 
Любимов все чаще и чаще об
ращается' к классикам. Не 
случайно он собирается при
ступить к постановке пьесы 
Чехова «Вишневый сад».

В каждом новом спектакле, 
который ставит режиссер, хо
чу  найти роль, которая не ос
тавила бы меня равнодушной. 
Я, как и каждый актер, жду 
роли, которая .бы., зажгла, 
взволновала меня, дала бы 
мне возможность быть и судь
ей, и защитником своего ге
роя.

Ну, а что касается зрителя, 
то он бывает'разным. Если он 
не равнодушен к тому, что 
происходит на сцене, то это 
самое лучшее, что может 
быть.

НА ШАХМАТНЫХ ПОЛЯХ
Для шахматистов —  студен

тов ТПИ нынешний учебный год 
был довольно напряженным. 
Увеличилось количество часов, 
затраченных на соревнования и 
самостоятельные тренировки,
что способствовало повышению 
класса игры.

Осенью . на Таллинском чем
пионате команд «Калева» с луч
шей стороны показала себя II  
команда ТПИ (А. Студентов, М. 
Циххон, О. Суурсоо, Б. Зайцев, 
А. Курт, Н. Батурина), с боль
шим преимуществом выиграв
шая полуфинал. В будущем го
ду эта команда будет выступать 
в финале.

Снова хорошую игру показа
ли наши шахматистки. Кроме 
того, что Лейли Пярнпуу завое
вала титул чемпионки Таллина, 
приятно было видеть сразу трех 
наших студенток в полуфинале 
общества «Буревестник» и в фи
нале чемпионата ЭССР среди 
оюенищн. Лейли Пярнпуу второй

год подряд выступает в финале 
«Буревестника». Пожелаем оюе 
ей успеха и в борьбе за титул 
чемпионки ЭССР.

Часто можно было видеть на
ших студентов среди зрителей 
Т аллинского международного 
шахматного турнира. Заключи
тельным аккордом турнира для 
шахматистов ТПИ был сеанс 
одновременной игры с гроссмей
стером Марком Таймановым. 
Порадовала победа Андрея-. 
Студенцова в этом симультане,. 
вничью сыграли Ээро Блуман и. 
Борис Зайцев.

Для нашей шахматной секции< 
радостным событием было пере
селение в новый спортивный 
комплекс, где мы 'получили по
мещения для тренировок и со
ревнований. Здесь и начался 
нынешний студенческий чемпио
нат. Участников 20 человек, 'и 
борьба ожидается горячая.

Э. ТЕРК.

За последний год возрастающее мастерство показали шах
матисты Борис Зайцев (на первом плане) и Андрей Студен-, 
цов.

ЭКРАН ПЯТИДЕСЯТЫХ

В этом году наша страна от
мечает 30-ю годовщину Побе
ды в Великой Отечественной 
войне.

За этот период произошли 
большие перемены во всех 
областях нашей жизни, в том 
числе в литературе и в искус
стве.

Киноклуб ТПИ решил опуб
ликовать в «ТП» ряд етатей, 
в которых дается обзор раз
вития киноискусства, посвя
щенного Великой Отечествен
ной войне.

В первые послевоенные го
ды , наша страна преодолевала 
трудности, связанные с лик
видацией последствий войны. 
Подъем народного хозяйства 
сопровождался ростом матери
ального благосостояния наро
да, его все возрастающими 
культурными запросами, но
выми требованиями к литера
туре и искусству.

В кино пришли такие мо
лодые режиссеры, как С. Бон
дарчук, Э. Климов, Л. Кули
джанов, С. Ростоцкий, И. Та 
ланкин, Г. Чухрай, и другие; 
сценаристы: Д. Храбровиц-
кий, А. Ольшанский, Б. Ме- 
тальников; операторы: И. Гри- 
цюс, М. Пилихина, В. Юсов и 
другие. Особое место занима
ют художественные поиски 
оператора- С. Урусевского 
(фильмы: « Сельская учитель
ница», «Возвращение Василия 
Бортникова», «Сорок пер

РЕПОРТАЖ ИЗ . . .
Здравствуйте, мы ведем наш 

репортаж, кажется, из «ЕВА», но 
это' вполне может быть ■ и 
« П И КО». И, конечно, очень мно
го шансов, что все это происхо
дит в тащ-заде на Таммсааре. 
Н о главное сейчас не это. Попро
буем 'разобраться, что же здесь 
такое. Ничего не понимаю. Вот, 
например, передо, мной смуглый 
казах жестами пытается• что-то 
объяснить девушке, у которой 
явно литовский акцент. Какой- 
то здоровяк на певучем украин
ском, языке попросил у меня 
программу, - Какую, может, •он

знает, но говорить не хочет, 
потому что его уже приглашает 
на танец девушка в эстонском 
национальном костюме.

В центре внимания стройная 
молдаванка с длинными кашта
новыми волосами. С ней по оче
реди кружатся в вальсе высокий 
эстонец, плечистый белорус, . ве
селый грузин,.

Попробуем пробиться к ней. 
Между нами происходит при
мерно такой диалог:

— Здравствуйте, девушка.
— Здоровеньки булы.
— Простите?

вый» «Неотправленное пись
мо», «Л етят ж уравли»).

Наиболее значительным ки- 
нопроизведением первых по
слевоенных . лет является 
фильм «М олодая гвардия», по
ставленный в 1948 году С. Ге
расимовым по одноименному 
роману А. Фадеева. Этот 
фильм подхватил эстафету 
героичекого пафоса, смелой 
художественной правды луч 
ш их довоенных и военных 
фильмов. На примере «М оло
дой гвардии» можно особенно 
наглядно проследить, насколь
ко закономерно и органично 
сочетается в социалистиче
ском искусстве реализм с ре
волюционной романтикой. 
Героичность образов молодо
гвардейцев потребовала яркой 
и выразительной речи, пате
тической интонации. С экрана 
звучали действительно герои
ческие слова, но они, как пра

—  Салям алейкум.
— Не понимаю.
— Тервист.

— Ага, теперь ясно. Вам нра
вится здесь?

— Конечно, здесь даже очень 
тип-топ.

вило, произносились актерами 
сдержанно, без напыщенности. 
В этой сдержанности чувст
вуется большая внутренняя 
сила героев, их волевая соб
ранность, идейная убежден
ность.

Фильм А. Столпера «П о 
весть о настоящем человеке» 
(1948) явился экранизацией 
одноименного романа- Б. По
левого (сценарий М. Смирно
вой). Основной в фильме ста
ла  тема несгибаемого куж ест- 
ва и упорства советского чело
века в борьбе с врагами Ро
дины. Исполнитель роли Ма
ресьева П. Кадочников при 
внешней сдержанности обу
словленной . физическим со
стоянием героя, овладевает 
вниманием зрителя передачей 
тончайших оттенков пережи
ваний летчика.

Наиболее ярким выражени
ем новых тенденций в совет
ском кино 50-х годов были 
фильмы «Летят* журавли», 
«Судьба человека», «Баллада

—  Девушка, скажите мне по 
секрету, что здесь происходит?

—  Ты что, с луны свалился?
—  Нет я с вечернего факуль

тета . . .

—  Это один из вечеров Дней 
Дружбы народов, которые 
проводятся в вашем институте,
стала об’яснять девушка, но на
чался новый танец.

—• Сходи в комитет комсомола 
и узнаешь всю программу меро
приятий —  успела сказать она 
напоследок.

На этом, мы заканчиваем наш 
репортаою из ...  , впрочем — 
следите за рекламой!

Н. ЗЕНЕВИЧ.
А Л -67.

о солдате». Художественное- 
решение этих картин своеоб
разно. Их содержание основа
но на материале фронтовых 
будней, а сюжетную канву ча
ще всего определяет конфликт 
психологический. Среда, быт 
не являются чем-то самодов
леющим, они раскрыты во 
взаимодействии и во взаимо
связи с героями, с их судь
бой, чаще всего через воспри
ятие отдельной личности.

Многое • из того, что было 
присуще первым картинам, 
получило дальнейшее и более 
глубокое развитие в последу
ющих фильмах о Великой 
Отечественной войне. Свиде
тельством дальнейших успе
хов -советского кино явилась- 
картина «Летят ж уравли»
(1957) режиссера М. Калатозо
ва по сценарию В. Розова (в 
основу была положена по пье
се «Вечно живые»).

Л. БРИК.

Уав1и*ау {ошае&ла 
О РОБЕК

«Таллинский политехник», 
тан парткома, ректората, кемите» 
ЛКОМЭ н профкома Таллинского 
политехнического института.

Т«шве*ше аадгезз: ТаШлж, ЕкИа)а*е *ее 5, ТР1, 5. ксгриз *иЪа 410. Те1. 532-723.
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